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MOCIÓ 02/23: Moció per a fer determinades 
millores en la reforma del parc S. Castell 

11  de setembre de 2023 

 

MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL més Algemesí 
Que el portaveu d’aquest grup municipal Josep Antoni Bermúdez i Roses presenta per 
tal que siga debatuda i dictaminada per la Comissió Informativa, i tractada en plenari. 

 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Fa al voltant d’un any que s’ha “conclòs” la darrera reforma del parc Salvador 
Castell (tram St. Josep de Calassanç-plaça d’Argentina). Sense ànim d’entrar en 
polèmiques ni buscar responsables, pensem que cal acometre algunes accions que 
milloren el dia a dia del veïnat d’eixe tram i dels usuaris del parc.  

La manca real d’un procés participatiu i el fet de voler fer servir, com ara s’està 
fent servir el parc com a recinte firal encobert ha fet que algunes de les actuacions i 
acabats del Parc provoquen desconcert entre el veïnat, o fins i tot molèsties. És per això 
que pensem que cal actuar a curt i mitjà termini per a eliminar-les o minimitzar-les. 

El primer dels desconcerts del veïnat i nostre és que enfront de l’anunci del pròpi 
ajuntament que “S’inicia la reforma del Parc Salvador Castell per fer-lo més verd i 
acollidor” el que ens hem trobat és amb tot el contrari, amb un parc amb menys 
vegetació, més efecte “illa de calor” i poc acollidor amb bancs mirant cap a els pisos o les 
taules de les terrasses.  

Existeixen altres acabats que també compliquen la vida de part del veïnat i 
vianants. Els bancs es troben mirant a les finques, no al parc o la zona de jocs. Qui seu en 
ells pot mirar perfectament el que fa el veí o veïna del primer pis, o què s’està prenent en 
el bar la gelateria, que posen les taules i cadires o poc més d’un metre, quan allò lògic és 
que els bancs miren al parc, això sense entrar a valorar que, a diferència d’altres bancs 
semblants de l’altra zona del parc, es troben separats amb un dit o més de forat. A més a 
més estan concebuts com una mena de barrera de pas, però la seua extensió és 
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excessiva, ja que obliga al veïnat de les finques i als usuaris a passar per un únic lloc per 
a accedir de la zona de les terrasses al centre del parc. Estaria bé permetre algun punt 
de pas. 

També resulta deficient la compactació d’algun tipus de saorra  la qual cosa 
provoca que amb un poc de vent tots els balcons i entrades de cases s’ompliguen de pols 
i sorra. Caldria repensar també uns camins transitables quan plou. El disseny actual fa 
que quan plou per a travessar el parc a peu calga seguir trajectes molt sinuosos. No 
demanem un parc sense sorra ni zones verdes però sí que siga viable o transitable.  

Apostem per això per zones, no amb la tradicional gespa que consumeix molta 
aigua, sinó amb  vegetació autòctona i sostenible que cobrisca la terra  i que evite que 
s’alce pols al mateix temps que drene i refresque. També caldrà trobar una solució per al 
paviment a daus que s’ha quedat sense gespa i que igual no és la millor solució per a un 
parc que li pega el sol quasi tot el dia. 

A més, la nova il·luminació dels focus led, provoca molèsties en alguns habitatges, 
ja que produeixen una llum massa blanca i intensa que en alguns casos entra a les cases 
perquè no estan orientats cap a terra, sinó cap als costats. Aquesta contaminació 
lumínica perjudicial per al medi ambient, a banda del consum energètic i la despesa que 
suposa, és més pròpia d’un recinte firal o estadi esportiu que d’un parc, que a la nit ha de 
garantir el descans i benestar de veïns, flora i fauna. 

Hem parlat de dos execucions (separació bancs, compactació saorra i orientació 
leds) que demostren que el nivell d’execució és lamentable. Però hi ha un detall que 
resulta més que cridaner, nosaltres diríem paradoxal. No sabem ben bé per què -per 
estalviar diners que ens han cobrat igualment?-, però en Algemesí s’ha instal·la  
embornals amb la inscripció “Ajuntament de València”, no calen més comentaris. No 
podem perdre de vista que caldria justificar la licitud de la seua procedència. 

Per altra banda el veïnat també ha detectat que alguns negocis d’hostaleria no 
recullen ni guarden les taules i cadires a la nit, la qual cosa genera molèsties i brutícia per 
la dificultat de neteja de la zona. La màquina de la neteja no pot passar ni fer la seua faena 
per tota la zona, la qual cosa provoca que s’acumule la brutícia. 

L’activitat de càrrega i descàrrega dels camions que abasteixen els negocis de la 
zona també és problemàtica, ja que, per una banda no disposen de suficients zones 
destinades a tal efecte, de manera que ocupen diferents espais del parc i de vianants, 
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però al mateix temps s’ha observat també el costum que d’alguns conductors incívics, 
tant de cotxes com dels propis vehicles de repartiment que s'atreveixen a travessar pel 
mig del parc, fent ús del camí de terra, des del pas de vianants de l'accés del carrer 
"passeig" a la Ronda d'Alzira, cap al carrer Molí o viceversa. Proposem ficar algun tipus 
de mobiliari urbà pesat (semblant al de la il·lustració), sobretot en la zona enfront del pas 
de zebra que es puga retirar quan siga necessari, però que impedisca aquestes accions. 

  

El veïnat també han tornat a denunciar la perforació del paviment del Parc per part 
de les penyes cadafaleres per tal d’instal·lar els tendals i para-sols de les casetes de 
bous, tant en la zona “vella” com en la nova que s’acaba de reformar. Malgrat la reforma, 
es continua amb aquesta pràctica que deteriora les diferents superfícies del parc. A més, 
cada any es fan forats nous, no s’aprofiten els anteriors, cosa que agreuja el problema. 

I per descomptat caldrà fer alguna cosa amb  un rellotge de sol inacabat i que a 
hores d’ara no sabem si servirà per a eixa funció, que al ser una gran superfície de ferro 
acumularà molta calor en estiu i que podria resultar un perill per a menuts i persones 
invidents.  

En últim lloc, però no menys important està tot allò relacionat amb els jocs 
infantils i la seguretat. Hi havia, en la zona de jocs, un senyal amb les pràctiques 
prohibides (entrar gossos, fumar...) caldria reposar-lo, i col·locar-ne també un, 
especialment de prohibició d’entrar gossos, en la zona d’arena del pi caigut. Sobre 
aquesta última zona, preocupa també les mesures de seguretat passives -inexistents- 
en el tronc abatut amb fustes apuntalant-lo. És una zona on juguen els xiquets i 
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xiquetes, però que no sabem si compleix la normativa de les zones de joc infantils, ja que 
entenem que eixa és la seua funció. Una caiguda accidental de dalt del tronc d’un xiquet 
o xiqueta pot tenir conseqüències molt greus.  

No es tracta ja de qüestions estètiques, sinó funcionals del dia a dia que cal 
millorar. 

Per tot això es proposa la següent 
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1) Reposar el xop que s’havia plantat i s’ha mort i augmentar el número d’arbres en 
tot el parc, en especial en aquelles zones on no n’hi ha cap, per a evitar l’efecte 
illa de calor. Apostem per arbres pensats per a donar ombra en estiu i que 
permeten el sol en hivern tal com lledoners, plataners d’ombra o moreres.  

2) Reorientar els bancs que es troben davant de les terrasses i vivendes per tal que 
miren cap al parc i no tinguen xicotetes separacions entre ells, així com 
replantejar la seua distribució per a deixar alguna zona de pas entre la zona de 
les terrasses i la part central que facilite el dia a dia del veïnat. 

3) Compactar millor la saorra  o canviar-la per altra més adient, per a evitar que 
genere pols quan fa vent, i estudiar millor la transitabilitat en els dies de pluja. 

4) Estudiar i plantar la millor vegetació de cobertura, hídricament sostenible, en el 
màxim espai possible. 

5) Acabar el rellotge de sol i tenir especial cura en aspectes relatius a la seguretat, 
ja que pot ser perillós per a menuts i persones invidents. 

6) Reorientar els focus led perquè miren cap a terra i no cap als costats i canviar la 
llum blanca per una més càlida. 

7) Revisar en general els acabats i exigir els que pertoque al projecte, i en especial 
demanar justificació a l’empresa del perquè tenim embornals de l’Ajuntament de 
València. 

8) Regulació i control de les terrasses dels negocis d’hostaleria per tal que retiren 
les taules i cadires i deixen passar els serveis i la màquina de la neteja. 
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9) Millorar i/o ampliar la regulació dels espais de càrrega i descàrrega destinats als 
transports que abasteixen els negocis de la zona, al mateix temps que s’evite 
amb mobiliari urbà pesat que cap vehicle incívic puga travessar el Parc per 
comoditat. 

10) Trobar una solució tècnica per a la instal·lació dels tendals i para-sols que 
instal·len les penyes cadafaleres durant la setmana taurina, que deteriora any 
rere any el Parc. 

11) Col·locar un senyal informatiu en la zona infantil amb les pràctiques prohibides 
(accés a gossos, fumar, jugar a pilota...), un senyal que ja hi estava abans de la 
reforma i que no s’ha reposat.  

12) Col·locar un senyal que informe de la prohibició de l’accés de gossos a la zona de 
l’arena (parc infantil) i del pi caigut per a evitar que pixen els espais de jocs 
infantils.  

13) Demanar un informe sobre les mesures de seguretat passives relatives a l’arbre 
caigut que s’ha concebut com una zona de jocs infantils. 

 

 

 

Josep Bermúdez  
Portaveu del grup municipal 

més Algemesí 
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